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Kétszakos lehet 
a bölcsészképzés 
Úgy tűn ik , a szaktárca á l láspont ja kerekedik felül abban a vi tában, 
amely a kétszakos bölcsészképzés visszaál l í tásának időpont já ró l 
folyik. Az in tézményveze tők szer in t csak két év múlva lehe tne be-
vezetni az ú j s t ruk tú rá t , elegendő időt hagyva a d iákoknak a két-
szakos felvételire való felkészüléshez. A min i sz té r ium el lenben már 
jövőre meghi rde tné a szakpárokat . 

Még ebben a hónapban megjele-
nik a következő évre szóló felsőok-
tatási felvételi tájékoztató, amely 
várha tóan azzal szembesíti a to-
vábbtanuln i vágyó középiskolá-
sokat, hogy a bölcsészettudomá-
nyi karokon a legtöbb szakra csak 
úgy jelentkezhetnek, ha válasz-
t anak mellé egy más ika t is. Az 
Okta tás i Min isz té r ium ugyanis 
az intézmények által összeállított 
há rom változat közül a szakpáro-
kat meghirdető listát hagyta jóvá. 
Ez egyúttal azt jelenti, hogy a tár-
ca a bölcsészkari dékánok tiltako-
zása ellenére ragaszkodik ahhoz az 
ál láspont jához, amely szerint a 
jogszabályok megengedik a kétsza-
kosság egyik évről a másikra tör-
t énő visszaál l í tását . A kari ve-
zetők azt n e m vitatják, hogy két 
szakon p iacképesebb t u d á s h o z 
jutnak a diákok, csupán a reform 
időpontját to lnák ki. 

A kétszakosság visszaállításá-
ról szóló kormányrendelet a nyá-
ron született meg, a kari vezetők 
pedig már szeptemberben egysé-
gesen úgy foglaltak állást, hogy 
ez az oktatási reform a felvételi el-
járásban olyan jelentős változás-
nak tekinthető, amelyet a felsőok-
tatási törvény értelmében két év-
vel hamarabb be kell jelenteni. 
Vagyis a dékánok szerint a két-
szakos képzés t legkorábban a 
200*"2004-es t anév tő l l ehe tne 
megh i rde tn i . A m i n i s z t é r i u m 
azonban ezt a reformot n e m tart-
ja olyan horderejű vál tozásnak, 
amelynek bevezetése ennyi időt 
igényelne. A szaktárca szerint a 
kétéves kivárás csak akkor lenne 
indokolt, ha például magyar szak-
ra más tantárgyból kellene felvé-
telizni, m i n t eddig. 

A kari vezetők és a szaktárca 

szeptember közepe óta folyó jog-
értelmezési vitájában a dékánok 
továbbra is úgy gondolják, há rom 
hónappal a felvételi jelentkezési 
határidő előtt a bölcsészkarra ké-
szülő végzős középiskolások szá-
mára egyáltalán n e m mindegy, 
hogy egy helyett két szakra kell je-
l en tkezn iük , s egyúttal dupla 
annyit készülniük a felvételi vizs-
gára. 

A Szegedi Tudományegyetem 
Bölcsészettudományi Karának ve-
zetője szerint úgy tűnik, a dékánok 
kényte lenek lesznek engedni a 
felsőoktatási intézményeket fel-
ügyelő minisztér iumnak. - Most 
már az a célunk, hogy minél ke-
vesebb veszteséggel kerül jünk ki 
abból a helyzetből, amelyet az ok-
tatási reform teremthet - mond-
ta lapunknak Berta Árpád. Ezért a 
szegedi bölcsészkar már jó néhány 
Csongrád megyei középiskolában 
tájékoztatta a diákokat a kétsza-
kosság bevezetéséről. Ugyanezt a 
témát megvitatják a bölcsészdéká-
nok december 11-i, piliscsabai ta-
lálkozóján. 

A szakpárok meghirdetését felül-
múló nehézséget jelent majd Ber-
ta Árpád szerint annak a rendel-
kezésnek az alkalmazása, amely a 
második szak felvételét a levelező 
tagozatos képzésben is kötelezővé 
teszi, kivéve ha valaki például ma-
gyart, történelmet, angol vagy né-
met nyelvet kíván tanulni. - Ez az 
előírás ellehetetlenítené a szegedi 
bölcsészkar kommunikác ió sza-
kos képzést folytató budapesti ki-
helyezett tagozatát, ahol m u n k a 
mellett tanulnak a hallatok, s ezért 
nincs energiájuk egyszerre két szak 
elvégzéséhez - mondta a bölcsész-
dékán. 

H. SZ. 

Richter Gedeon-díjat kapott a Radnóti gimnázium kémiatanára 

Lezserség és vasszigor 

Meleg István tudományos igényességgel magyarázza a kémiá t , de az órába egy-egy vicc is belefér. Fotó: Karnok Csaba 

A hazai kémiaoktatás t támogató Richter Ge-
deon Rt. dí já t vehet te át nemrég Meleg Ist-
ván, a szegedi Radnóti Miklós g imnázium ta-
nára . A rangos k i t ü n t e t é s t évente c supán 
négy pedagógusnak ítélik oda, akik munká-
jukkal h o z z á j á r u l n a k a magas sz ínvona lú 
képzéshez. 

Lezserség és vasszigor - e kettő ötvözetével éri 
el Meleg István, a szegedi Radnóti Miklós Kí-
sérleti G imnáz ium kémiatanára, hogy diákjai 
kedveljék, s ezzel együtt olyan tudásra tegye-
nek szert, amelynek birtokában a tanulmányi 
versenyeken éppúgy, min t később a munkában 
kiemelkedő sikereket érhetnek el. - A tanítás-
ba még egy-egy szőke nős vicc is belefér, arra 
azonban mindig ügyeltem, hogy tudományos 
igénnyel, a problémákat a legelemibb logikai lé-
pésekre lebontva adjam át taní tványaimnak 
az ismereteket - árulja el oktatási módszeré-
nek titkát a tanár úr. Egyúttal azt is fontosnak 

tartja, hogy az oktató emberségesen bánjon di-
ákjaival, akiknek tiszteletét csak így vívhatja ki. 

A kis Békés megyei faluból, Békéssámson-
ró l s z á r m a z ó M e l e g I s t v á n m á r a h ó d -
mezővásárhelyi Bethlen Gábor G i m n á z i u m 
kollégiumában tanította fiatalabb diáktársai-
nak a kémiát, amelyet általános iskolai taná-
r ának ha tására szeretet t meg. A JATE ké-
mia-f iz ika szakán szerzett d ip lomát 1978-
ban, s először a Kőrösy József Közgazdasági 
Szakközépiskolában helyezkedett el, két év 
múlva pedig a Radnóti g i m n á z i u m b a n ka-
pot t állást, ahol azóta fo lyamatosan taní t . 
Nevéhez fűződik az 1979-ben elindított, or-
szágos beiskolázású speciális kémiaokta tás 
tan te rvének 1986-ban tö r tén t kidolgozása. 
Az ez alapján folyó képzés eredményességét 
bizonyítja, hogy taní tványai m i n d e n évben 
sikeresen szerepelnek az Irinyi János Orszá-
gos Kémiaversenyen, va lamint az Országos 
Középiskolai Tanulmányi Versenyen. A ké-

miai OKTV-n az utóbbi tíz év átlageredmé-
nyeit tekintve a Radnóti folyamatosan az or-
szág középiskoláit rangsoroló lista élén áll. 
M e l e g I s t v á n t ö b b t a n í t v á n y a e l j u t o t t a 
Nemzetközi Diákolimpiára, ahol Judik Csa-
ba 1 9 8 4 - b e n a r a n y é r m e t , Czakó Gábor 
1999-ben ezüstérmet nyert. 

Egykori diákjai közül nagyon sokan szerez-
tek egyetemi diplomát kémia vagy vegyész 
szakon, és többen közülük jelenleg gyógysze-
részként , vegyészként , k u t a t ó k é n t dolgoz-
nak . N é h á n y a n pedig a végzés u t á n neves 
m u l t i n a c i o n á l i s cégeknél he lyezkedtek el, 
olykor magas beosz tásban . Az ezekben is 
megnyilvánuló eredményes munká j a elisme-
r é s e k é n t Meleg I s t ván a k ö z e l m ú l t b a n a 
Richter Gedeon Rt. gyógyszergyár által a ké-
miaok ta t á s t ámogatásá ra két évvel ezelőtt 
létrehozott alapítvány díját vehette át Buda-
pesten. 

HEGEDÚS SZABOLCS 

Nem éheznek a diákok Szentesen... 

Éhesen egyetlen szentes i d iák sem megy haza az iskolából. Fotó: Tésik Attila 

Azt a hírt terjesztik egyes, ma-
g u k a t jól é r t e s ü l t n e k gondo ló 
szentesiek: nem kapnak ebédet a 
református általános iskola diák-
jai, mer t az önkormányzat és a 
f e n n t a r t ó egyházközségek n e m 
tudtak megegyezni arról, hogy az 
étkezési költségek hány százalé-
kát állja az egyik, illetve a másik 
fél. Mivel az államtól kapott nor-
m a t í v t á m o g a t á s összege n e m 
elegendő az ételek elkészítésére, 
ezért a helyhatóságnak kell áll-
nia a különbözetet. A katolikus 
oktatási intézmények elfogadják 
az ö n k o r m á n y z a t gyermekélel-
mezési konyhájának árajánlatát, 
m e r t k o r á b b a n Gyulay Endre 
megyés püspök egyezséget kötött 
Szirbik Imre polgármesterrel. A 
református iskola igazgatója, Ka-
rikó-Tóth Tibor és az igazgatóta-
nács elnöke, Kovách Péter lelki-
pásztor azt nehezményezi, hogy 
számukra előnytelen az az étke-
zési díjtétel, ami a másik feleke-
zetnek elfogadható. 

A képviselő-testület egy koráb-
bi ülésén a Kiss Bálint Reformá-
tus Általános Iskola vezetői azt 
kérték, hogy az ál lamtól kapott 
n o r m a t í v t á m o g a t á s n e g y v e n 
százaléka - szemben a Szent Er-
zsébet Katolikus Általános Iskola 
és az óvoda huszonöt százaléká-
val - hadd maradjon náluk. Ezt 
azzal indokol ták: az egyházuk-
nak - ellentétben a katolikusok-
kal - n incs lehetősége a költsé-
gek in tézmények között i átcso-
portosítására. A helyzetüket ne-
hezíti az is, hogy melegítő kony-
h á t is m ű k ö d t e t n e k az iskolá-
ban, és ez is növeli a kiadásaikat. 
A középfokú okta tás i in tézmé-
nyek f e n n t a r t ó j á n a k , a megyei 
önkormányzatnak ellenben nem 

jelent gondot a normat ív támo-
gatás teljes összegének átutalása 
a szentesi gyermekélelmezési in-
tézmény javára, mert a diákjaik 
a központi konyhán étkeznek. A 
k é p v i s e l ő k t ö b b s é g e a z o n b a n 
n e m mél tányol ta Kovách Péte-
rek kérelmét. Hoztak viszont no-
vemberben egy olyan határoza-
tot , m i sze r in t 2001 . j anuár 1-
jétől visszamenőleg fizessék ki a 
normat ív támogatás 75 százalé-
kát, vagyis a kérésükkel ellentét-
ben csak a pénz 25 százalékát 
tar that ják meg a gyerekek étkez-
tetésével járó kiadásaik fedezésé-

re. A lelkipásztor furcsának tart-
ja, hogy az önkormányzat az idei 
költségtérí tésről csak a nyáron 
kezdeményezett tárgyalást velük, 
a testület döntéséről pedig csu-
pán a közelmúltban kaptak hiva-
talos értesítést. Kovách Péter azt 
m o n d j a : ők n e m f i z e t i k k i a 
négymill ió forint különbözetet , 
mer t ú j szerződés hiányában az 
elmúlt évi megállapodást tartot-
ták magukra nézve kötelezőnek, 
és ennek megfelelően mindig ki-
e g y e n l í t e t t é k a s z á m l á t . „ N e 
higgye senk i , hogy az egyház 
mulasztot t , és n e m törekszik a 

megegyezésre! A pereskedés sen-
k inek sem hiányzik" - állítja a 
lelkész. Meggyőződése: az önkor-
m á n y z a t m u l a s z t o t t , és n i n c s 
hozzászokva, hogy az egyházi is-
k o l a k i n y i l v á n í t s a a k a r a t á t . 
Idézte a testületi határozat azon 
részét, mely szerint ha n e m fo-
gadják el a díj térí tés feltételeit, 
megszünte t ik a diákok étkezte-
tését. 

Márpedig ők nem fogadják el a 
jövő évi önkormányzat i javasla-
tot, ami t barátságtalannak nevez 
Kovách Péter. Ennek értelmében 
az étkezési no rma t íva min tegy 

130 százalékát kellene u ta ln iuk 
a gyermekélelmezési konyha ja-
vára. Ezt n e m tudják megfizetni. 
Az igazgatótanács úgy döntö t t : 
2 0 0 2 . j a n u á r l - j é tő l a kórházi 
k o n y h a s z o l g á l t a t á s a i t vesz ik 
majd igénybe. Azt mondja a lel-
kipásztor, hogy jóval kedvezőbb 
áron, min t amennyi t a helyható-
ság étkezdéje kérne tőlük. 

Tényleg n e m kapnak ebédet a 
r e fo rmátus iskola diákjai? Szir-
bik Imre polgármester azt vála-
szolja: erről szó sincs, mert a vá-
ros továbbra is valamennyi okta-
tási in tézményben, fenntar tó tól 
függetlenül, ugyanolyan feltéte-
l e k k e l b i z t o s í t j a a z é t k e z é s t , 
m i n t az d m ű j t x v e k b e n . A vita 
szerinte (jbhóí aífódik, hogy meg-
változott a költségvetési szabály-
zórendszer. Az iskolák több jog-
címen is kapnak az államtól tá-
mogatást. Van az alapnormatíva, 
amely az o k t a t á s kö l t sége inek 
mintegy felét fedezi. Azokban az 
in tézh iényekben , ahol napköz i 
m ű k ö d i k , a k i a d á s o k s z i n t é n 
több forrásból tevódnek össze. A 
szülő kifizeti az ebédhez szüksé-
ges úgynevezett nyersanyagnor-
m á t , a m i t n a p k ö z i s d í j n a k is-
mernek. De hogy a kész étel el-
jusson a gyerekekhez, az plusz-
költséget - rezsi, munkabér , és 
így tovább - jelent. Ennek ellen-
súlyozására vezették be az étke-
zési t á m o g a t á s t , a m i t m i n d e n 
i n t é z m é n y f e n n t a r t ó m e g k a p 
ugyanúgy, m i n t az oktatási nor-
matívát. „Az étkezési támogatást 
azzal a céllal adja az állam, hogy 
részben ellensúlyozza az ételek 
előállításával járó kiadásokat" -
magyarázza a polgármester. Szét-
néztek m á s településeken, ahol 
az egyházi in t ézmények az ön-

kormányzati konyha szolgáltatá-
sát veszik igénybe. Azt tapasztal-
ták , hogy az é l e l m e z é s i cég a 
tényleges rezsiköltséget számláz-
za a felekezeti iskoláknak. Szen-
t e s e n v i s z o n t úgy d ö n t ö t t e k : 
nem különböztetik meg a gyere-
keket attól függően, hogy egyházi 
vagy önkormányzat i intézmény-
be járnak. Csak azt kérik a fenn-
tar tóktól , hogy u ta l ják át azt a 
pénzt a konyhának, ami t az ál-
lam a gyerekek étkeztetésére ad. 
Szirbik szerint még ez sem ele-
gendő az ételek előállí tására, a 
hiányzó részt az önkormányza t 
állja az adóbevételekből, s n e m 
nézi, hogy ki tartja fenn az okta-
tási intézményt. 

A he lyha tóság megé r t e t t e az 
egyházi iskolák és óvoda gondját. 
Mél tányol ta az ö n k o r m á n y z a t , 
hogy mivel nem az év elején szü-
letett a határozat az étkezési dí-
jak változásáról, a felekezeti in-
tézmények nem készülhettek fel 
az idei költségvetésük tervezése-
kor. Ezért nem kéri tőlük az álla-
m i t á m o g a t á s t e l j e s összegé t , 
csak annak 75 százalékát. A pol-
gármester e lmondja : n e m igaz, 
hogy negatív diszkrimináció ér-
v é n y e s ü l az egyház i i n t é z m é -
nyekkel szemben. Inkább úgy se-
gítik azokat , hogy n e m kérnek 
nagyobb összege t a n n á l , m i n t 
amekkorát az államtól megkap-
nak a diákok étkeztetésére. N e m 
lesz-e nagy é rvágás az ö n k o r -
mányzatnak, ha a református is-
kola más cég szolgáltatását veszi 
igénybe jövőre? Szirbik nem ne-
vezi éppen üzleti nyereségnek a 
bevé t e lk i e sé s t , de v a l a h o g y a n 
majd csak kigazdálkodja a hely-
hatóság. 

BALÁZSI IRÉN 


